
ALEXANDRU GHEORGHE, ARHITECT PEISAGIST POTECA STUDIO:

"Bugetul unei grãdini ar trebui sã fie
cel puþin cât cel alocat livingului"

Reporter: Care sunt primele lu-
crãri pe care oamenii trebuie sã le
facã în grãdinã, primãvara?

Alexandru Gheorghe: Dupã o
iarnã în care sã presupunem cã am
protejat plantele sensibile cu mij-
loacele obiºnuite ºi am legat
arbuºtii ce au tendinþa sã fie afec-
taþi de greutatea zãpezii, principa-
lul lucru este sã descoperim plan-
tele, sã le lãsãm în aer liber, dar nu
înainte de a fi siguri cã nu vor veni
temperaturi sub zero grade.

O altã lucrare importantã în grã-
dinã, pe perioada de primãvarã,

este aceea de toaletare a arborilor,
arbuºtilor ºi pomilor fructiferi.

Tunderile de ajustare a corona-
mentului sau cele de întinerire se
fac cu grijã, respectând indicaþiile
specifice pentru fiecare specie de
plante, cu unelte de calitate, pen-
tru a evita rãnirea suplimentarã a
plantelor. Nu lãsãm cioturi, nu tã-
iem mai mult decât este necesar ºi
nu reducem coronamentul arbori-
lor cu mai mult de 20% din volu-
mul lui. Reducerea masivã a coro-
namentului duce inevitabil la pier-
derea arborilor sau arbuºtilor, la

expunerea prelungitã la boli, sau
cel puþin la reducerea aportului
estetic pentru grãdinã.

Un lucru pe care eu îl fac în fieca-
re primãvarã este sã aduc noi plan-
te ºi sã mut anumite plante care
am observat cã au, poate, insufi-
cientã luminã sau umiditate, ori
prea multã umbrã în urma dezoltã-
rii rapide a altor plante cu care
concureazã. Pânã la intrarea în ve-
getaþie a plantelor putem muta cu
balot sau chiar cu rãdãcina nudã

anumite plante, dar este recoman-
dat sã aflãm detalii cu privire la
sensibilitatea rãdãcinilor înainte de
lucrare.

Reporter: Ce tipuri de amenajãri
recomandaþi?

Alexandru Gheorghe: Vã pot
spune ce tipuri de amenajãri prefer
ºi preferã clienþii mei ºi ce nu reco-
mand.

În primul rând, în cei opt ani de
activitate în arhitectura peisagerã,
nu am avut un client care sã nu îmi
solicite o grãdinã frumoasã, dar
uºor de întreþinut. Aºadar, este de
preferat sã urmãrim acest aspect
dar nu trebuie sã fie un principiu de
ghidare esenþial atunci când vor-
bim de grãdinile private. Spun cã
nu este esenþial pentru cã în final
depinde de fiecare cum apreciazã
timpul petrecut în grãdinã, dar nu
pentru grãdinã, ci pentru noi.
Aºadar, dacã avem posibilitatea sã
dedicãm câteva ore pe sãptãmânã
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trebui sã arãte o grãdinã, dar ºi despre tendinþele ºi preþurile din domeniu.



pentru întreþinerea plantelor, atunci
putem avea o grãdinã ceva mai
complexã.

Desigur, existã ºi varianta con-
tractãrii unor echipe specializate
de întreþinere, dar acest lucru este
influenþat de buget, de stilul grãdi-
nii, de locaþie, de dimensiunile ei,
dar mai ales de cât de coerent a
fost conceputã.

Legat de tipologii de grãdini, pot
spune cã, preponderent, clienþii vor
grãdini cu influenþã mediteranea-
nã, englezeºti, mulþi vor grãdini
eclectice cu inspiraþie romanticã, iar
un trend ascendent au grãdinile în
stil modern sau minimalist.

Recomandarea mea este ca atunci
când ne decidem ce tip de grãdina
preferãm, sã ne informãm foarte
bine cu privire la complexitatea re-
alizãrii ºi întreþinerii grãdinii, dar ºi
a evoluþiei în timp. Pentru cã unele
stiluri de grãdinã ating apogeul
mai repede, altele pot avea nevoie
de ani.

Recomand plante ornamentale cu
înflorire îndelungatã, alegerea unei
palete cromatice din spectrul alb,
albastru, violet, roz, cu accente de
galben ºi roºu. Dominanta cromati-
cã în grãdinã va fi verdele, iar albul
ºi albastru sunt din clasa culorilor ce
calmeazã, roºul ºi oranjul sau culo-

rile stridente în general aparþinând
segmentului celor ce dinamizeazã
spaþiul ºi atrag atenþia.

Plantele cu creºtere rapidã sunt
foarte spectaculoase, ajutând grã-
dina sã ajungã la maximum de po-
tenþial estetic într-un timp scurt ºi

cu puþin efort.
ªi plantele de umbrã sunt la fel

de spectoaculoase ºi, prin urmare,
este plãcut sã avem atât zone înso-
rite pentru plante, cât ºi zone um-
brite, chiar dacã toþi cãutãm sã
avem soare în grãdinã. Verile devin

tot mai solicitante pentru plante,
iar acest lucru se reflectã în calita-
tea dezvoltãrii plantelor ºi a deco-
rului lor, dar ºi în bugetul de
întreþinere.

Mobilierul recomandat vine în
prelugirea conceptului de bazã al
grãdinii. Personal, prefer sã propun
clienþilor mobilier din lemn sau be-
ton decorativ, de regulã mobilier
personalizat pentru stilul grãdinii
ºi spaþiul în care se desfãºoarã. La
alegerea mobilierului este impor-
tant sã þinem cont de gradul de
confort, durabilitate ºi mai puþin
de costul iniþial. Un mobilier ieftin
nu este în mod necesar unul nepo-
trivit, dar deseori costul se reflectã
în calitatea materialelor ºi în
spe c i a l î n d u r at a d e v i aþ ã a
acestuia.

Va trebui sã þinem cont de aspec-
tul depozitãrii mobilierului, dacã
este sau nu sensibil la intemperii.

Reporter: Cum ar trebui sã arãte
o grãdinã modernã ºi cochetã?

Alexandru Gheorghe: Cochet
este un cuvând atât de folosit ºi
totuºi spune atât de puþine… Pen-
tru fiecare dintre noi acest concept
înseamnã altceva ºi, prin urmare,
când dorim o grãdinã cochetã este
necesar sã ºtim, de fapt, ºi ce consi-
derãm cã o face sã fie cochetã.
Aºadar, recomandarea mea este sã
dedicãm timp descoperirii grãdinii
de vis, pentru cã va fi un aspect im-
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portant în viaþa noastrã, în timpul
liber, ºi calitatea acestui timp
petrecut cu prietenii ºi familia con-
teazã foarte mult.

Aspectul grãdinii este influenþat
de ceea ce dorim ºi de ceea ce pu-
tem avea. Aºadar, ca peisagist, pot
spune cã o grãdinã este de prefe-
rat sã fie bine planificatã de la înce-
put, pentru a putea controla evolu-
þia ei, întreþinerea ºi eventualele
modificãri ce pot apãrea în timp.
Douã din principalele concepte ce
stau la baza grãdinilor mele sunt
diversitatea ºi unitatea. Putem
avea multe plante sau texturi, ma-
teriale, dar totul va fi echilibrat
dacã sunt unitar amplasate, în rela-
þie cu arhtiectura casei, stilul
grãdini i º i locaþia generalã a
terenului.

Reporter: Ce tendinþe aþi remar-
cat în piaþa de profil?

Alexandru Gheorghe: Piaþa
amenajãrilor de grãdini private are
anumite tendinþe evidente ºi unele
ceva mai subtile, dar toate sunt în
general dictate de deschiderea
clienþilor pentru noutãþi ºi inovaþii.

La nivel de plante, pot spune cã
oferta s-a diversificat în ultimii ani,
chiar dacã vorbim de plante din
import. Dar ºi producãtorii locali
au spre vânzare noi specii de plan-
te, care, în urmã cu cinci ani, nu se
gãseau sub niciun chip în pepinie-
re sau în centrele de grãdini.

Spre bucuria mea, thuja, mult uti-
lizata plantã pentru garduri vii,
pierde din popularitate în
faþa unor variante de
plant e c e au u n
aport estetic mult
mai mare.

C l i e nþ i i su nt
pr e oc u paþ i d e
soluþii de înverzi-
re la limitele de
proprietate ºi, în
ultimii ani, sunt tot
mai deschiºi la soluþii
diversificate, înþelegând im-
portanþa gardului ca aport estetic
ºi funcþional. Relaþia grãdinii cu li-
mitele sale este foarte importantã
ºi de multe ori poate face diferenþa
între o grãdinã reuºitã ºi una mai
puþin reuºitã.

O altã tendinþã pe care am obser-
vat-o este deschiderea clienþilor la
propuneri de elemente sau de mo-
bilier de design pentru grãdinã -
decorarea grãdinii cu corpuri de
iluminat mai speciale, eliminarea

piticilor de grãdinã sau a clasicei
cãruþe cu muºcate, în favoare unor
sc u lpt u r i d e pi at r ã , sau a
bolovanilor de piatrã cu muºchi.

O tendiþã pe care cred cã am ob-
servat-o cu toþii este utilizarea ier-
burilor decorative în amenajarea
grãdinilor. Gramineele au o serie
de avantaje, printre care decorul
îndelungat, chiar ºi peste iarnã,
dezvoltarea rapidã, întreþinerea
uºoarã, diversitatea ºi acoperirea
unor zone mari de teren în cazul
anumitor varietãþi.

Reporter: Cum a evoluat cererea,
în raport cu oferta?

Alexandru Gheorghe: Peisagis-
tica este strâns legatã de domeniul
construcþiilor, prin urmare evoluþia
domeniului imobiliar se reflectã ºi
în evoluþia sectorului amenajãrilor
de grãdini private. Fãcând o micã
statisticã în cei opt ani de când ac-
tivez în aceastã piaþã, pot spune cã
cererea este tot mai mare, dar mai
important decât orice este creºte-
rea calitãþii ofertei ºi a clienþilor.
Domeniul peisagisticii este foarte
tânãr în România, dar recupereazã
vizibil prin proiectele realizate în
ultimii ani.

Reporter: Care a fost evoluþia
preþurilor în acest domeniu?

Alexandru Gheorghe: Cu toate
cã piaþa evolueazã vizibil de la an
la an, pot spune cã preþurile nu
s-au modificat în ultimii trei ani cu
un procent semnificativ.

Clienþii sunt încã reticenþi în alo-
carea unui buget potrivit

pentru designul ºi ame-
najarea profesionalã

a grãdinii ºi, foarte
probabil, nici pu-
terea de cumpãra-
re nu este sufi-
cient de dezvolta-

tã. Bugetul unei
grãdini, în viziunea

mea, ar trebui sã fie
cel puþin cât bugetul alo-

cat livingului, deoarece este
foarte probabil sã petrecem mult
mai mult timp în grãdinã decât în
living sau în dining, când avem so-
arele ºi natura sã ne bucure ºi sã ne
relaxeze. În final, grãdina este unul
dintre principalele motive pentru
care preferãm sã locuim la casã.
Am întâlnit foarte mulþi clienþi ce
înþeleg acest raport între living ºi
grãdinã, iar acest lucru este un
semn de evoluþie clarã în special a
coerenþei necesitãþii unei grãdini

de calitate.
Reporter: Cum s-au educat clien-

þii care au grãdini ºi cumpãrã pro-
duse pentru amenajarea lor?

Alexandru Gheorghe: În opinia
mea, educarea clienþilor vine odatã
cu calitatea ofertei. Cât timp oferta
rãmâne la nivel de pitici, gazon ºi
thuja, clienþii vor solicita aceste lu-
cruri. Din fericire, oferta este tot
mai diversificatã ºi clienþii de ase-
menea.

Dar, în final, sunt mai multe cate-
gorii de grãdini. Eu am separat
întotdeauna amenajarea curþii,
înseamnând pur ºi simplu un
aspect ordonat ºi uºor decoarativ
al grãdinii, faþã de designul grãdi-
nii în care arta de a concepe o grã-
dinã pentru un anumit spaþiu ºi o
anumitã familie are prioritate, iar
desingul este cu adevãrat impor-
tant. Evident, oricare dinte catego-
rii sunt importante pentru noi, ca
posesori de grãdinã, ºi pentru
companiile de amenajãri de spaþii
verzi ºi, în final, pot fi etape în
evoluþia grãdinii.

Reporter: Ce sumã medie alocã o fa-

milie pentru amenajarea grãdinii?
Alexandru Gheorghe: De regu-

lã, bugetul de amenajare al grãdi-
nii este influenþat de suprafaþa ºi
de complexitatea arhtiecturii grã-
dinii ºi a realizãrii proiectului.

Aºadar, pot spune cã o grãdinã
de 150 mp poate avea un buget de
2.000 euro, dar ºi unul de 20.000
de euro, dacã se instaleazã o pisci-
nã sau alte elemente construite,
plante mai dezvoltate, decoraþiuni,
iluminat etc. Aici depinde ºi de
iscusinþa peisagistului, deoarece în
final peisagistul este partener cu
beneficiarul în momentul în care
se face bugetul, iar planificarea cos-
turilor este un aspect esenþial în
aspectul final al grãdinii.

Costul este influenþat ºi de pro-
blemele de ordin estetic ºi funcþio-
nal existente în teren.

În concluzie, principiul "cu cât
mai mult cu atât mai bine" nu este
general valabil, dar raportul între
aºteptãri ºi buget este esenþial.

Reporter: Mulþumesc!
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"În concluzie, principiul
«cu cât mai mult cu atât

mai bine» nu este general
valabil, dar raportul între

aºteptãri ºi buget
este esenþial".

Fotografiile aparþin arhitectului peisagist Alexandru Gheorghe.
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